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	Аннотация
	Abstract

	Разработан препаративный лабораторный метод синтеза мирамистина, ключевые стадии которого осуществляются в одном реакторе без выделения высококипящего промежуточного миристамидопропилдиметиламина. Исследованы противомикробные свойства мирамистина на нескольких видах микроорганизмов. Показано, что в концентрации 0,01 % мирамистин недостаточно эффективен. Эффективной концентрацией можно считать 0,05 %.
	A convenient preparative method was developed for the synthesis of miramistine, the key studies of which are performing in «one pot» without isolation of the myristyl amide. The antimicrobial properties of the synthesized miramistine were investigated on some gram-positive and gram-negative microorganisms. Effective antimicrobial concentrations were determined at 0,05 %.
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	Аннотация
	Abstract

	Разработан эффективный одностадийный способ синтеза N-фенил-β-нафтиламина (неозона Д), позволяющий получать целевой продукт c высоким выходом и содержанием основного вещества более 99 %, который может быть использован для создания промышленного малотоннажного производства. Подход основан на араминировании β-нафтола анилином в присутствии ортофосфорной кислоты в качестве катализатора.
	An effective one-step approach to the high-yield synthesis of N-phenyl-β-naphthylamine (Neozone D) with a basic substance content of more than 99 % is developed. It may be used for organization of industrial smallscale production. The method for the synthesis of Neozone D based on aramination of β-naphthol by aniline in the presence of orthophosphoric acid as a catalyst.
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	Аннотация
	Abstract

	Разработан эффективный одностадийный способ синтеза N-циклогексил-2-бензотиазол-сульфенамида (сульфенамида Ц), позволяющий получать целевой продукт c высоким выходом и содержанием основного вещества более 97 %, который может быть использован для создания промышленного малотоннажного производства.
	An effective one-step method for the synthesis of N-cyclohexyl-2-benzothiazole sulfenamide (sulfenamide C) has been developed. It givespossibility of the target product with a high yield and a main substance content of more than 97 % obtaining, in order to use one in development of industrial low-tonnage production.
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	Аннотация
	Abstract

	Разработан метод газохроматографического определения примесей алифатических аминов: метиламина (МА) и триметиламина (ТМА) в водном растворе диметиламина (ДМА) на уровне 0,1 % масс. Метод основан на взаимодействии метиламина с ацетоном с одновременной экстракцией жидкость-жидкость ДМА, ТМА и кетимина в ацетон с применением углекислого калия. Экстракт анализируют газохроматографическим методом с использованием пламенно-ионизационного детектора. Погрешность определения аналитов не превышает 13 % отн., время анализа ~ 50 мин.
	A procedure for Gas-chromatographic analysis of the aliphatic amines: methylamine (MA) and trimethylamine (TMA) in water solutions of the dimethylamine (LMA) in a level of 0,1 % is developed. The procedure is based on interaction of the methylamine with acetone by the simultaneous extraction procedure of DМА, TМА and ketimine in acetone with the potassium carbonate using. The extract is analyzed by the means of Gaschromatography with a flame ionization detector using. The relative measurement error of the determination of the analytes is no more than 13 rel. %, the time of examination make up ~ 50 min.
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	Аннотация
	Abstract

	Предложен новый подход к разработке регрессионной модели количественной зависимости «структура-свойство» коэффициента приведенной ионной подвижности (КПИП). Использованы одновременно три группы молекулярных дескрипторов: 1) зависящие от структуры молекулы; 2) зависящие от структуры молекулы, подвергнутой ионизации; 3) вычисляемые как разность между физико-химическими параметрами иона и соответствующей молекулы. Значения дескрипторов молекул и их ионов рассчитаны на основе ab initio квантовохимического метода Хартри-Фока 
6-31G**. Разработана линейная по параметрам регрессионная математическая модель количественной зависимости коэффициента приведенной ионной подвижности от параметров структуры органического вещества (коэффициент детерминации = 0,923; стандартная ошибка регрессии = 0,06 см2·В-1·с-1). Установлено, что включенные в модель дескрипторы, вычисляемые как разность физико-химических параметров молекулы и соответствующего иона, вносят существенный вклад (около 18 %) в объясненную дисперсию.
	New approach to quantitative structure properties relationship (QSPR) modeling of reduced ion mobility coefficient of organic compounds is proposed on the base only theoretical 3D molecular descriptors and quantum chemical ab initio computing by the method of Hartree-Fock HF 6-31G**. Three groups of molecular descriptors were used in the one modeling procedure: 1) depended on the structure of the compound; 2) depended on the structure of ion is generated by the ionization of the compound; 3) calculated as difference of physico-chemical parameters of the ion and the molecule. QSPR-model equation was developed (R2 = 0,9232; s = 0,06) and validated and approved for calculation of the reduced ion mobility coefficient of organic compounds.
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	Abstract
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α-изомера. Предложены схемы превращений 
γ-изомера в процессе длительного хранения.
	The dynamics of highly toxic hexachlorocyclohexane’s γ-isomer content change in pesticides (such as lindane or «enriched hexachlorane») which had been stored more than 40 years is investigated. It was found that after the indicated period the content of the γ-isomer in these pesticides decreased significantly against the background of a significant content increase of the less toxic and chemically more stable α-isomer. Transformation schemes of the γ-isomer are proposed.
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